
Side 1 af 4 
 

 

 

 

Formandsberetning  

Fjand sommerhusforening 2023 

 

Velkomst: 

Velkommen til vores årlige generalforsamling i Fjand 

sommerhusforening. Foreningen har 48 år på bagen, hvor mange 

generalforsamlinger der har været er der hvis ingen der har tal på.  

Det vil sige at der er to år til vi har 50-års jubilæum. Foreningen blev 

oprettet d. 5. juli 1975 af Jørgen Skov, Bispereden. Foreningen er 

senere fusioneret med Bjerghuse grundejerforening i 2012.  

De seneste 2 år har været præget af et lavere aktivitetsniveau pga. 

Corona. Dette har heldigvis ikke begrænset os i det forgangne år. 

Selv Corona Passet blev d. 1/7 afskaffet, så nu glæder vi os til at se 

frem til et normalt socialt liv igen.  

Nu vil jeg gerne præsentere resten af bestyrelsen: næstformand og 

vej ansvarlig, Jens Erik Larsen. Birthe Dalsgaard, kassér.  Vibeke 

Lorentzen, vores sekretær. Samt Henning Pedersen, Grete Nisgaard 

og May-Britt Stage. 

 

1. Klitsyn 

Vi har haft to klitsyn siden sidste generalforsamling. Den første var i 

August 22. Det andet var d. 15. juni i år.  

Naturstyrelsen ville forsøge at lægge halm ved de to største 

nedgange (både Spidsbjerg og ved p-pladsen i Fjand). Derudover vil 

de lægge fyr-ris, hvor vinden har blæst de største huller ved 

Spidsbjerg.  
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2. Aktiviteter 

I efterårsferien havde foreningen arrangeret en tur med naturbussen 

i nærområdet. Temaet var “ Vi spiser hvad vi kan finde i naturen”. 

Sammen med en naturvejleder gik vi en tur rundt om badesøen i 

øsende regnvejr, og fandt forskellige urter, bær og en enkelt svamp. 

Herefter gik turen til bålhytten i Husby, hvor vi bagte brød med vores 

fund og fik røget dyrekød til. Naturvejlederen bød også på 

smagsprøver på urtesnaps. En våd men hyggelig og informativ 

eftermiddag. 

I år lå Tour De Sommerhus Pinselørdag. Det var endnu engang en 

succes Ca. 35 deltagere var mødt op. Vi startede i Vandtårnet, hvor vi 

fik et glas, og vi besøgte 5 sommerhuse, hvor vi hørte anekdoter og 

historie fra  Bjerghuse. Datoen for næste år er allerede fastsat, det er 

d. 1.06.24. 

D. 29. april blev foreningens fælles arbejdsdag afholdt. Der var mødt 

29 friske Bjerghusebeboerer. Vi fik malet sømærket, ordnede 

rebstiger, klippet fri ved stier, ryddet op i området og petanque-

banen blev ligeledes ordnet og vi satte vores nye skilte med “Klitten 

er sårbar” op. Traditionen tro sluttede vi med fiskefrikadeller og 

hygge. Tak til Inge Lise og Henning for husly. 

I april havde vi hjertestarter kursus, hvor vi blev instrueret i brugen af 

hjertestarteren, og hjerte- lungeredning. Vi fik alle lov til at prøve 

hjertestarteren og at give hjertemassage på den medbragte dukke. 

Det var en formiddag hvor vi fik en god information, så vi nu er 

rustede til at hjælpe. Vi siger tak til Hjerteforeningen. 

I starten af august, det er den 5., arrangerer foreningen en fællestur 

til Thyborøn med VLTJ, hvor vi selvfølgelig håber at mange ønsker at 

deltage. Vi mødes i Vemb og tager derfra sammen toget. 
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3. Veje og grøfter 

Vores veje er lige nu generelt i meget fin stand, bortset fra de steder 

som stadig er påvirket af opgravningen til fibernet. Disse steder vil 

selvfølgelig blive udbedret.  

Hvis man er generet af store mængder støv, kan man som altid 

henvende sig til vejformanden og få støv-bekæmpelsesmiddel til at 

strø på vejen. 

 

4. Affaldssortering 

Så fik vi nye todelte skraldespande. Vi har beholdt vores gamle 

affaldssorteringsstation ved den sorte toiletbygning, her bliver 

containerne tømt hver mandag og fredag. Vi håber at der er 

kapacitet nok. Husk at man kan bestille storskraldsafhentning. 

 

5. Natur 

Bestyrelsen besluttede at nedsætte et udvalg til at følge udviklingen i 

Husby Plantage. Udvalget består primært af Steen Frederiksen og 

undertegnede, som deltager i relevante møder. 

Foreningens synspunkter i den lokale projektgrupper har været: 

Plantagen fortsat skal være en plantage. Hvis man fjerner de invasive 
træarter som bjergfyr, contortafyr og sitkagran vil plantagen 
forsvinde. Disse træarter er hårdføre og giver læ. Vi ønsker ikke, at 
hele bliver klithede. 

Kulturhistorien skal der passes på. 
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Dokumentation. Der er allerede en god biodiversitet – hvordan ved 
vi, om der kommer mere biodiversitet? Det bør være et krav, at der 
skabes dokumentation for, at biodiversiteten bliver bedre. 

Indhegning og de store græsser. De store græsser (bl.a. heste og 
køer) skaber usikkerhed. Det er usikkert, om man trygt kan færdes i 
plantagen. Ridning og gåture med hund kan potentielt blive umulige. 

Ønsker: så lidt hegn som muligt. 

Næste skridt: Naturstyrelsen skal lave et udkast til projektbeskrivelse 
og udkast til forvaltningsplan for naturnationalparken. 

Vi ved ikke, hvornår udkastene sendes ud, men informerer når vi ved 
mere. 

 

6. Nye sommerhusejere 

Vi byder alle nye sommerhusejere velkommen til vores dejlige lille 
oase her i Bjerghuse. 

 

 


